国际形势 与安全战略

熊光楷、著

International Situation and Security Strategy

清华大学出版社

國际形態學

与安全战略

熊光楷 著

International Situation and Security Strategy

> 清华大学出版社 北京

版权所有,翻印必究。举报电话: 010-62782989 13501256678 13801310933

图书在版编目 (CIP) 数据

国际形势与安全战略/熊光楷著. 北京:清华大学出版社,2006.4

ISBN 7-302-12285-7

Ⅰ. 国… Ⅱ. 熊… Ⅲ. ①国际形势一研究 ②国家安全一研究

IV. (1)D5 (2)D035.3

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2005) 第 158856 号

出版者: 清华大学出版社

http://www.tup.com.cn

社 总 机: 010-62770175 客户服务: 010-62776969

地 址:北京清华大学学研大厦 邮 编:100084

责任编辑:马庆洲

印 装 者: 北京华联印装有限公司

发 行 者: 新华书店总店北京发行所

开 本: 155×230 印张: 25.5 插页: 10 字数: 330 千字

版 次: 2006 年 4 月第 1 版 2006 年 4 月第 1 次印刷

书 号: ISBN 7-302-12285-7/D • 197

ED 数:1~5000

定 价: 39.00 元

前言

本书为中国国际战略学会会长以及清华大学、北京大学等多家高校兼职教授熊光楷上将的又一新作。此前,作者的《国际战略与新军事变革》于 2003 年 10 月出版,得到了国内外国际问题专家、研究人员和众多读者的广泛关注和好评。现应读者要求,征得作者同意,将其近两年多来有关国际形势与安全战略方面的演讲及文章进行汇编。实际上,本书《国际形势与安全战略》也可以说是《国际战略与新军事变革》一书的姊妹篇。

本书以当前国际形势分析为基础,着重阐述国家安全战略。具体来说,全书共包括 4 个部分。第一部分为国际形势的回顾与展望;第二部分为国家安全战略与安全政策;第三部分为国际关系与对外政策;第四部分为军事外交与军队建设。这其实也只是大体的归类,因为论及安全战略、安全政策等问题时,往往离不开对形势的总体把握与解析。作者一如既往地用辩证唯物主义与历史唯物主义的立场和方法,研究国际战略问题,从密切跟踪国际最新战略动向人手,以国家安全问题为主线,深入思考,条分缕析,观点鲜明,有许多独到的见解,予人诸多启迪。

熊光楷上将已从军 50 年,特别是近 10 多年来担任总参领导和 学会领导期间,在学术研究方面得到党、国家和军队领导人,学术 界老前辈以及学会同事们的许多帮助,并通过与外国政要、学者的接触与交流得到了不少启示。本书选择了一部分有关照片,以表示作者的敬意和谢意。

清华大学出版社马庆洲博士对本书出版予以大力协助,林戊荪 教授、张庆年女士对书中英文稿进行了认真仔细的校对,在此谨致 谢忱。

中国国际战略学会 2006年3月15日

Foreword

Here is a new book by General Xiong Guangkai, Chairman of China Institute for International Strategic Studies (CIISS) and Adjunct Professor of Tsinghua University, Peking University, and several other institutes of higher learning. Prior to this book, the author's International Strategy and Revolution in Military Affairs was published in October 2003. It attracted widespread attention and received favorable comments from international affairs experts, research workers and general readers at home and abroad. In response to requests from readers and with the author's consent, we have now compiled in this book a selection of General Xiong's addresses and articles delivered or written during the last two years or more concerning the international situation and security strategy. In fact, the present book International Situation and Security Strategy can well be considered a companion piece to International Strategy and Revolution in Military Affairs.

In this book, the author makes a special effort to expound

China's national security strategy on the basis of his analysis of the current international situation. Concretely speaking, this book consists of the following: Section one, The International Situation: Retrospect and Prospect; Section Two, National Security Strategy and Policy; Section Three, International Relations and Foreign Policy; Section Four, Military Diplomacy and Army Building. This is, in reality, only a rough classification because an overall grasp and analysis of the objective situation is indispensable to a meaningful discussion of security strategy and policy. As always, the author uses the standpoint and method of dialectical and historical materialism in his study of international strategy. By following closely the latest international strategic trends and taking the matter of national security as the main thread, he gives mature consideration to and makes fine analyses of the issues involved and presents his well-defined views which contain a good many original ideas that prove to be highly enlightening.

General Xiong Guangkai has had a 50-year-long military career. Over the last decade and more since he assumed the posts of Deputy Chief of the General Staff, PLA and Chairman of CIISS, General Xiong has enjoyed in the course of his academic research much help from leaders of the Party, State and Army and from senior members of academic circles as well as colleagues in CIISS. He has also drawn inspiration from contacts and exchanges with high-ranking political figures and scholars from abroad. As an expression of his respect and thanks, he has agreed to include in this book some relevant pictures from among his photographic collection.

Doctor Ma Qingzhou of Tsinghua University Press was instrumental in making the publication of this book possible. Professor Lin Wusun and Madame Zhang Qingnian did much to edit the English translation. For this we wish to express our gratitude.

China Institute for International Strategic Studies

March 15, 2006



2002年5月,作者(右一)参加江泽民主席与俄罗斯国防部长伊万诺夫的会见 The author (first right) at the meeting between the then President of China, Jiang Zemin, and Russian Defense Minister Sergei Ivanov in May 2002.



2005年10月,作者(右一)参加胡锦涛主席与美国国防部长拉姆斯菲尔德的会见 The author (first right) at the meeting between Chinese President Hu Jintao and U.S. Defense Secretary Donald Rumsfeld in Oct. 2005.



2005年11月,作者(左一)在北京与美国前总统乔治·布什及其助手斯考克劳夫特交谈

The author (first left) talking with former U.S. President George Bush and his assistant Brent Scowcroft in Nov. 2005 in Beijing.



2003年10月,作者(左一)在华盛顿陪同中国国防部长曹刚川会见美国总统乔治·W.布什

The author (first left) at the meeting between Chinese Defense Minister Cao Gangchuan and U.S. President George W. Bush in Oct. 2003 in Washington.



2003年9月,作者(左)在北京八一大楼主持俄罗斯前总理普里马科夫的报告会 The author (left) presiding over the public lecture given by former Russian Prime Minister Jevgenij Primakov in Beijing in Sept. 2003.



2003年5月,作者(右四)在巴黎总统府与法国总统希拉克握手合影 The author (fourth from right) with French President Jacques Chirac at the presidential palace in Paris in May 2003.



2005年6月, 作者(右)在北京欢迎德国前总理科尔来访 The author (right) extending a warm welcome to Helmut Kohl, former Chancellor of Germany, upon his visit to China in June 2005.



2005年6月, 作者(左)在北京欢迎日本前首相桥本龙太郎来访 The author (left) warmly welcoming Ryntaro Hashimoto, former Prime Minister of Japan, on his visit to China in June 2005.



2005年11月,作者(右)在北京会见澳大利亚前总理霍克 The author (right) with former Prime Minister of Australia Bob Hawke in Beijing in Nov. 2005.



2002年3月,作者 (左二) 在阿斯塔纳会见哈萨克斯坦总统纳扎尔巴耶夫 The author (second left) meeting with President Nursultan Nazarbaev of Kazakhstan in Astana in March 2002.



2002年3月,作者(右)在伊斯兰堡会见巴基斯坦总统穆沙拉夫 The author (right) meeting in Islamabad with President Pervez Musharraf of Pakistan in March 2002.



2004年4月,作者(右一)在乌兰巴托会见蒙古时任总理恩赫巴亚尔(现任总统)

The author (first right) meeting with the then Prime Minister and now the President of Mongolia, Nambaryn Enkhbayar, in Ulan bator in April 2004.



2005年5月,作者(左)在马尼拉会见菲律宾总统阿罗约 The author (left) meeting with President Gloria Arroyo of the Philippines in Manila in May 2005.



2004年10月, 作者 (左一) 在曼谷会见泰国总理他信 The author (left) meeting in Bangkok with Prime Minister Thaksin Shinawatra of Thailand in Oct. 2004.



2005年5月,作者(左)在万象会见老挝总理本南·沃拉芝
The author (left) with Prime Minister Bounnhang Vorachith of Laos in Vientiane in May 2005.



2005年3月,作者(右)在北京与刚果民主共和国总统约瑟夫·卡比拉握手合影

The author warmly greeting President Joseph Kabila of the Democratic Republic of Congo in Beijing in March 2005.



2005年4月,作者(左)在华盛顿参加中美第七次国防部防务磋商与美国 国防部常务副部长沃尔福威茨会见

The author meeting with the then U.S. Deputy Defense Secretary Paul Wolfowitz while participating in the seventh defense consultation between China's Defense Ministry and the U.S. Defense Department in Washington in April 2005.



2005年9月,作者(前排右)在莫斯科参加中俄第九次总参谋部战略磋商 与俄副总长斯科瓦尔佐夫上将等合影

The author (front row, right) posing for the camera with Deputy Chief of General Staff General Aleksandr Skvortsov and others while participating in the ninth strategic consultation between the Headquarters of the General Staff of China and Russia in Moscow in Sept. 2005.